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Door Fleur Siebes
Redactioneel

Lieve Veefokkers!
 
Het nieuwe jaar is inmiddels 
alweer een aantal weken aan 
de gang. Nadat wij als nieuwe 
redactie commissie eindelijk uit-
gebrakt waren van alle kerstdi-
ners en nieuwjaarsborrels zijn wij 
begonnen aan de taak om deze 
mooie nieuwe koeieletters vorm 
te geven. Het heeft even geduurd 
voordat hij ook daadwerkelijk de 
deur uit kon, aangezien we toch 
niet zo goed waren in indesign als 
wij dachten. Gelukkig heeft onze 
lieftallige Pascale ons allemaal een 
snelcursus gegeven zodat ook wij 
dit jaar 4x een mooi opgemaakte 
koeieletters kunnen neerleggen.  
Dit jaar hebben wij dus de eer om 

al jullie verslagen en foto’s van de 
meest geweldige activiteiten te 
bundelen tot een mooi boekje. Zo 
kun je in deze editie onder andere 
lezen over de RVB, kleine herkau-
wers lezing en de vaste rubrieken.  
Op de voorkant is er een prachtig 
tafereel te aanschouwen, aan het 
voer hek een rij koeien die staat 
te (vr)eten van een heerlijke rug 
kuilvoer. Het plaatje was hele-
maal af geweest als er een lekker 
zonnetje en een koudere tempe-
ratuur aanwezig was geweest, 
zodat het voer lekker lag te dam-
pen en de koeien mooie wolkjes 
adem in de lucht toverden. Jam-
mer genoeg laat dit echte winterse 
weer nog even op zich wachten.  
Groetjes!
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Voorzitterswoord
Door Annelien Hoff

Lieve Veefokkers,

Hier is ie dan, de eerste Koeieletters 
van ons bestuursjaar! Inmiddels is 
de bestuurswissel geweest, zijn de 
commissies geïnstalleerd en heeft 
de commissieborrel plaatsgevon-
den waar we hebben genoten van 
Kemer en de band Top of the Pop. 
De overgangsactiviteiten zijn geor-
ganiseerd en de eerste activiteiten 
en lezingen georganiseerd door de 
nieuwe commissies hebben plaats-
gevonden. Daarnaast hebben we 
het mini-symposium gehad over de 
beginselen in de varkenshouderij, 
pluimveehouderij en de geiten-, 
schapen- en alpacahouderij.

Als bestuur zijn we druk bezig 
geweest met het invullen van onze 
functie en het vinden van ons favo-
riete plekje op de bank in de kamer. 
De edities van de WeekOpening-
Borrel op de eerste maandag van 
de maand zijn in de smaak gevallen 
dus kom bij de volgende ook zeker 
even langs om je week goed te 
beginnen. 

Dan is nu na een periode van kerst-
lunches en -brunches, kerstdiners 
èn een heerlijke kerstvakantie de 

tijd aangebroken om serieus bezig 
te zijn op en rondom de faculteit. 
Met de komende activiteiten die 
door de commissies zijn georga-
niseerd is er naast het reguliere 
onderwijs ook genoeg te beleven 
bij de veefokkers. Zo vindt in febru-
ari de BiLE plaats die dit jaar naar 
Drenthe gaat. Hopelijk heb je je 
plekje kunnen bemachtigen bij de 
inschrijving tijdens de Nieuwjaars-
borrel! Ik hoop dat het een ge-
slaagd weekend gaat worden, aan 
het programma zal het niet liggen.
 
Voor nu, geniet van deze Koeielet-
ters en haar nieuwe rubrieken en 
graag tot ziens in de kamer. 

Met VEEterinaire groet,
Annelien Hoff
h.t. Voorzitter 
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Dierennieuws
Door Annelien Hoff

Froukje huppelt vrolijk rond in de 
stal bij de melkkoeien. Ze blijft 
maar groeien en vermaakt zich 
prima met haar leeftijdsgenoten.

Het nieuwe fokdoel Fries Rood-
bont verloopt tot nu toe niet zo 
soepel. De koe die geïnsemineerd 
zou worden bleek niet geschikt 
waardoor nog naar een andere koe 
gezocht moet worden. Wanneer 
er een geschikte koe is gevonden 
kan het sperma besteld worden. 
Op dit moment hebben we de stier 
Rivelino van de familie Endendijk 
uit Ermelo in gedachten, maar  
of deze stier daadwerkelijk ge-
bruikt zal worden is nog afhanke-
lijk van de koe die geïnsemineerd 
mag worden. 

Bij de varkens is er goed nieuws! 
Het varken dat geïnsemineerd 
is met het Berkshire sperma uit 
Noord-Ierland is drachtig! Na de 
draagtijd van de welbekende 3 
maanden, 3 weken en 3 dagen 
zullen er rond midden maart hope-
lijk gezonde veefokkers biggetjes 
geboren worden. 

Bij de zwartbles schapen is er ook 
goed nieuws! In februari/begin 
maart worden de eerste lamme-
tjes verwacht van Olivia. Daarnaast 
heeft Enjo ook bij Fabiënne en 
Emeralde goed zijn best gedaan, zij 
zijn ook allebei drachtig gescand!
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Aantreedrede
Door Annelien Hoff

Geachte honorairleden, 
Geachte oud-bestuursleden, 
Geachte medebestuursleden, 
Geachte leden der Veterinaire 
Veefokkers Club ‘De Uithof’,

Hallo allemaal. Wat fijn dat jullie 
hier aanwezig zijn op de avond die 
aan het begin staat van een heel 
nieuw avontuur. Een avontuur die 
wij met z’n zessen aangaan, maar 
daarbij ook samen met jullie alle-
maal. Blij dat nu niets meer geheim 
hoeft te blijven over onze functie, 
onze kleur of ons logo, staan en 
zitten wij hier vol trots aan het be-
gin van wat een geweldig jaar gaat 
worden.

Ik zal bij het begin beginnen en 
dat is onze naam Ongeëveenaard. 
De verklaring hiervoor is als volgt. 
Het woord ‘Vee’ staat voor het 
betrekken van alle landbouwdieren 
in de lezingen en excursies die wij 
willen gaan organiseren dit jaar. 
Het woord evenaar is ook geïnte-
greerd. Zoals de evenaar als een 
lijn over het midden van de wereld 
ligt, zo vormt onze vereniging een 
rode draad door de studie dierge-
neeskunde voor menig student en 
toekomstig dierenarts. Het woord 
in zijn geheel staat voor de onge-
eveenaard mooie vereniging die wij 
als veefokkers zijn. 

De rode draad die de veefokkers in 
onze studie spelen hebben wij ge-
probeerd ook terug te laten komen 
in ons logo en in de kleur van onze 
bestuurskleding. Daarnaast wilden 
wij onze kleur relateren aan ons 
nieuwe fokdoel die ik later zal toe-
lichten. In ons logo zijn de dieren 
waar wij zoveel van houden in onze 
naam verwerkt op een subtiele 
maar duidelijke wijze.

Met de gelukkig altijd blijvende 
verjonging van diergeneeskunde 
en de toenemende digitalisering in 
de maatschappij willen wij daar als 
vereniging op inspelen. We willen 
onze leden blijven bereiken door 
Instagram te gebruiken en een 
Snapchatfilter tijdens bijzondere 
gelegenheden. We verwachten hier 
meer leden mee te bereiken aan-
gezien de jongere generatie zeer 
actief op social media is. Ook op 
onze facebook zullen we jullie op 
de hoogte blijven houden van onze 
activiteiten.

Annelien Hoff

(De volledige aantreedrede is aan 
te vragen via bestuur@veefokkers.
com)
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Boerenbloed
Door Rianne Kok

Ik ben Rianne Kok, ik ben 18 jaar 
en trotse boerendochter. Mijn opa 
is begonnen met de boerderij, hij 
molk toen 8 koeien op deel. Later 
is dit uitgebreid en verhuisden de 
koeien van de deel naar een grote 
nieuwe stal, die een paar jaar later 
nog verder werd uitgebreid. Mijn 
vader heeft het bedrijf toen over-
genomen en sindsdien is er weinig 
veranderd. Op dit moment worden 
er ongeveer 60 koeien gemolken en 
er zijn 25 stuks jongvee. De koeien 
staan op een rooster/grupstal en 
voor het jongvee is er een paar jaar 
terug een nieuw stal gebouwd, tot 
die tijd stonden de pinken in de 
winter nog steeds op deel. 

De koeien zijn roodbont en een 
mengelmoes van fleckfieh, blaarkop 
en MRIJ. Zo lang er gras groeit lo-
pen ze buiten, samen met de stier. 
Meestal zijn er 2 stieren, eentje 
voor 

de melkkoeien en eentje voor de 
pinken. De stieren zijn eigenlijk de 
enige beesten die worden aange-
kocht en blijven ongeveer 2 jaar. In 
de winter staan de koeien op stal, 
waar de meeste dan ook afkalven. 
Hierdoor is er in de periode van 
februari tot april een hoge piek 
van kalveren en dus ook een hoge 
melkproductie. De eerste 12 – 15 
vaarzen blijven, de rest neemt de 
handelaar mee. Het is even aan 
poten in deze periode, maar mijn 
vader doet alles zelf. Ook de veld-
werkzaamheden gaan in eigen 
beheer, wel schiet er regelmatig 
een oom te hulp. Samen zijn ze 
dan druk in de weer, de een op de 
shovel, de ander rijdt rondjes met 
de opraapwagen en samen hebben 
ze ongelooflijk veel lol. Ook op het 
gebied van voeding zijn we bijna 
zelfstandig.
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Er wordt alleen bix en soms mais 
aangekocht, voor de rest komt er 
genoeg van het land. Officieel is 
het bedrijf niet biologisch, maar 
het komt een eind in de richting. 
Er worden zo min mogelijk be-
strijdingsmiddelen gebruikt, er 
wordt niet preventief antibiotica 
gespoten en kunstmest wordt al 
helemaal niet meer gebruikt (papa 
vindt gieren veel te leuk!). We 
wonen op de Veluwe in het kleine 
Veenhuizerveld, hierdoor zijn veel 

weilanden omgeven door bos. Dus 
als er niet voor de koeien gezorgd 
hoeft te worden zijn er altijd wel 
klusjes met de heining om de zwij-
nen, herten en dassen uit het land 
te houden. Reken maar dat deze 
regelmatig voor overlast zorgen, 
vooral de zwijnen, die ploegen het 
hele land om. 
Misschien is het allemaal een be-
tje simpel en ouderwets, maar wel 
zelfstandig en vrij en daar zijn we 
stiekem best een beetje trots op.



CRV4ALL.NL

‘ Gezonde, productieve 
koeien geven mij zoveel 
meer plezier in mijn werk’

Veehouder Pieter Karst Bouma, Winsum

‘  Ik ben altijd bezig met verbeteren, dat 
geldt ook voor de prestaties van mijn 
koeien. Met de beste genetica fok 
ik koeien die veel kilo’s vet en eiwit 
produceren. Maar die ook de beste genen 
hebben om gezond te blijven. Voor mij 
staat BETTER COWS | BETTER LIFE dan 
ook voor een hoge productie én een 
goede gezondheid. Die combinatie zorgt 
ervoor dat ik zoveel meer plezier in mijn 
werk heb.’ 

Wil jij ook bijdragen aan betere koeien en 

een beter leven voor de koe, de boer en de 

maatschappij? Kom dan werken bij CRV!

Neem contact met ons op via hr@crv4all.com

of via:

facebook.com/bettercowsbetterlife

instagram.com/crv4all

linkedin.com/company/crv

512-19 Ad_Pieter_NED_A5.indd   2 08-10-19   10:45
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RVB 
Door Boyd Gerrits

Op 31 oktober zijn we met een 
mooi groepje enthousiastelin-
gen afgereisd naar het pittoreske 
Terwolde voor een avond RVB’en. 
We werden daar ontvangen door 
de familie Schrijver, die afgelopen 
zomer alle kampioenstitels bij de 
roodbonten in Apeldoorn in de 
wacht wisten te slepen. De avond 
werd geleid door Frank Winter, die 
namens het CRV keurt. Eenmaal 
daar werd er begonnen met een 
pareltje van een vijfdekalfs koe, 
die door Frank met uitleg aan de 
groep werd uitgepunt op onder- 
en bovenbalk. Waarna er een 
andere vijfdekalfs koe klaarstond 
om dat kunstje nog eens te herha-
len, maar dan zonder de uitleg van 
Frank. 

Ook stond er nog een vijftal twee-
de- /derdekalfs koeien klaar om 
op volgorde te zetten. Eenmaal 
bezig blijkt dit toch altijd lastiger 
dan je in eerste instantie verwacht. 
Nadat iedereen alle koeien had 
beoordeeld was het hoog tijd voor 
een het zwarte levenselixer wat 
in de volksmond ook wel koffie 
genoemd wordt. Nadat iedereen 
weer wat was opgewarmd was 
het woord weer aan Frank om de 
beoordeelde koeien te bespreken, 
en daarmee aan ons als groep om 
te zeggen wat wij vonden van deze 
dieren. Hierna keerden we weer 
richting Utrecht met als extra ver-
assing enkele groene knuppels om 
de dorst te stillen. Al met al een 
gezellige avond met kwaliteitsvolle 
koeien op een mooi bedrijf.

RVB
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Op 20 november organiseerde de 
Veefokkers en de Hygieia een lezing 
over de relatie tussen boer, milieu 
en wetgeving, met als spreker Kees 
Romijn, oud vakgroepvoorzitter 
melkveehouderij bij de LTO. Terwijl 
de stof van alle trekkers nog aan 
het neerdalen was op de snelwegen 
was stikstofwetgeving overal een 
hot topic, niet bijzonder dan ook 
dat deze lezing een goede opkomst 
had. De lezing begon met een blik 
op de Nederlandse veehouderij ten 
opzichte van de rest van de wereld, 
we kunnen met trots zeggen dat 
wij hier ’s werelds meest ruimte-ef-
fectieve landbouw hebben. Echter 
heeft dit ook een keerzijde, de Ne-
derlandse veehouder zit nooit ver 
van een woonwijk en moet dan ook 
aan de nodige wetgeving voldoen. 
En dat is nogal eens veranderd, zo 
kwam en ging het melkquotum en 
kwamen de fosfaatrechten. Echter 
is de sector door blijven groeien, 
zeker doordat vanuit de EU export 
steeds makkelijker werd en Neder-
land altijd goed is geweest in het 
verkopen van haar producten. Door 
de intensivering en alle wetgeving 
is veehouderij een zeer complex be-
roep geworden en de overheid een 
ingewikkelde partner. Hier wringt 
natuurlijk de schoen, zeker nu door 
de stikstofwetgeving gehele be-
drijven op de tocht staan door hun 

locatie. Voor rundveebedrijven is 
dit minder een probleem omdat als 
zij besluit te stoppen het bedrijf zelf 
veel waard is, bij varkenshouders 
is dit echter anders, deze bedrijven 
hebben soms schulden en verkoop 
van het bedrijf levert weinig op. 
Veel boeren staken dan ook niet 
zo zeer voor hun zelf maar voor de 
volgende generatie. Met je trekker 
naar Den Haag rijden is natuurlijk 
prachtig, het leverde dan ook veel 
goede filmpjes op, de vraag is wat 
het op de lange termijn oplevert. In 
Frankrijk doet men dit regelmatig 
maar de boeren zijn daar niet per 
se beter af. Ondanks alle wetgeving 
is de sector altijd door blijven groei-
en, al betekende het wel dat steeds 
minder boeren steeds meer dieren 
zijn gaan houden. De hoop is dat dit 
alles met management-maatregel, 
technische innovaties en onderhan-
delen met een sisser afloopt, zo als 
het in het verleden altijd ging, want 
zonder boeren geen eten.

Door Niels Fransen

Boer, milieu en wetgeving
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Op 29-10-2019 zijn we met acht 
studenten afgereisd naar Oister-
wijk voor een kalkoenenexcursie. 
Met deze excursie wilde de Pluco 
studenten een blik laten werpen 
op een andere sector binnen de 
pluimveehouderij. 

Het kalkoenenbedrijf van familie 
Melis bestaat uit twee locaties met 
meerdere stallen. Na een warm 
welkom door eigenaren Adrie en 
Karin, dierenarts Marc en nutri-
tionist Jan mochten we, meteen 
een kijkje nemen in de stal met 
twee weken oude kalkoenkuikens 
waarbij hennen en hanen zijn ge-
scheiden. In de stal werden dier-
gerelateerde zaken zoals voeding, 
dierziektes  en huisvesting bespro-
ken.

Vervolgens hebben we de stal met 
grote hanen van ongeveer 20 kg 
bezocht. Heel indrukwekkend om 
het gedrag van mannelijke kalkoe-
nen te observeren! In de stal werd 
nog gedemonstreerd hoe je het 
beste een grote kalkoen kan op-
pakken en vasthouden voor bloed-
afname en inladen voor transport. 
Vervolgens was er in het cafe, 
onder genot van koffie, thee, fris 
en koekjes, tijd voor verdiepende 
onderwerpen, aanvullende vra-
gen en het bekijken van het boek 

Turkey signals. Verschillende hou-
derijsystemen en kalkoenrassen, 
het belang van voersamenstelling 
en korrelgrootte, en blackhead 
als zwarte wolk boven de kalkoe-
nensector waar tot op heden nog 
geen goede maatregelen voor zijn, 
werden toegelicht. Daarnaast is 
besproken dat kalkoenvlees voor-
namelijk in het buitenland gecon-
sumeerd wordt en dat alle Ne-
derlandse gehouden kalkoenen in 
Duitsland geslacht worden, omdat 
in Nederland geen kalkoenslachte-
rij is. 

Het houden van kalkoenen is in 
Nederland een kleine en onzeke-
re sector waarbij onderzoek vaak 
ontbreekt. Samenwerking tussen 
kalkoenhouder, pluimveedieren-
arts en diernutritionist is ontzet-
tend belangrijk.
Het was zeer interessant om de ins 
en outs van de kalkoenensector 
te leren kennen met duidelijke en 
transparante uitleg op het familie-
bedrijf Melis.

Kalkoenexcursie
Door Zoë Veenstra
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We zijn vrijdag 29 november af-
gereisd naar Bennekom om een 
eenden houder te bezoeken. Deze 
houderij is een van de 40 eenden 
houderijen in Nederland, iets wat je 
niet vaak tegenkomt dus. De vee-
houder hield eerder altijd kippen, 
maar hij heeft besloten over te 
stappen op eenden omdat de wet-
geving rond kippen veranderde en 
hij kon daar niet aan voldoen. Een-
maal aangekomen op het bedrijf 
werden we al snel in de kuikenstal 
geleid, een (iets te) goed verwarm-
de stal met 8000 eendenkuikens 
van een paar dagen oud. Ze waren 
nog erg nieuwsgierig naar ons, en 
met name in onze schoenveters. 

We kregen allemaal de gelegenheid 
om de kuikens op te pakken om ze 
van wat dichterbij te bekijken. De 
kuikens blijven de eerste tijd in een 
kleine stal met een laag dak, zodat 
ze voldoende warmte hebben, als 

ze eenmaal wat groter zijn gaan ze 
naar een grotere stal die een stuk 
koeler is. Grote eenden kunnen 
slecht tegen hitte en de veehouder 
had afgelopen zomer dan ook veel 
last van de hitte. 

Verder konden de eenden goed 
gedijen in de oude kippenstal. 
De eenden hadden geen last van 
voetzool laesies of andere typische 
kippenkwaaltjes omdat eenden 
veel steviger waren, de enige ziekte 
waar mee moet worden opgepast 
was aviaire influenza. Verder kwam 
er wel eens een veehouder op het 
bedrijf, maar dat was dan voor de 
38 melkkoeien die op de grupstal 
stonden. We hebben deze excursie 
natuurlijk afgerond met een macs-
cursie, helaas was er geen eend op 
het menu.

Eendenhouderij 
Door Bas Knoef

WORKING SIDE-BY-SIDE FOR THE FUTURE OF FARMING

Wij geloven in the Future of Farming. Jij ook?

De agrarische sector is volop in beweging en heeft een belangrijke rol in het vraagstuk hoe op duurzame 
wijze een groeiende wereldbevolking te voeden. ForFarmers kan en wil hieraan een bijdrage leveren en 
biedt agrarische ondernemers innovatieve en duurzame voeroplossingen, waarmee zij vlees, zuivel en 
eieren van hoge kwaliteit kunnen produceren. 

Om daadwerkelijk dé partner van agrarische ondernemers te zijn, investeren wij veel in de kennis van 
onze medewerkers. We leggen de lat hoog en bieden volop mogelijkheden voor getalenteerde en 
ambitieuze mensen. Ongeacht of je nu verstand hebt van herkauwers, pluimvee of varkens. 

De betrokkenheid van onze medewerkers is hoog. Met elkaar – van Sales, Nutritie, Inkoop tot Productie –  
werken we aan de ‘Future of Farming’. Aan een gezonde agrarische sector die nog vele generaties een 
duurzame rol zal spelen in de maatschappij. Daar zijn we trots op en daar zetten we ons met zijn allen 
dagelijks voor in. Pas jij daar bij?

Werken bij ForFarmers betekent werken bij een internationaal groeiende onderneming die volop in 
beweging is. Een resultaatgerichte organisatie met een prettige, informele werksfeer. Met ruimte voor 
eigen initiatief en verantwoordelijkheid, waardoor je mede invulling kunt geven aan de functie en het 
toekomstperspectief ervan. 

Check onze traineeships en vacatures op www.werkenbijforfarmers.nl
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Op de bank bij Wijnia...

Staat de bruine beer al aan het 
te rammelen?

-F.R. Attema tegen B.M. Bokkers

F.R. Attema: Ik heb óf een heel goed ge-
heugen, óf helemaal niet

B.M. Bokkers: Nou, ik heb dat laatste 
altijd!

Time flies, vooral als je er niets 
meer van weet

-B.A. Hoff
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Op de bank bij Wijnia



F.R. Attema: Ik heb óf een heel goed ge-
heugen, óf helemaal niet

B.M. Bokkers: Nou, ik heb dat laatste 
altijd!

Sorry ik wilde eronder
-S.E.M. Kuiper

Ik doe altijd de tornado of de  
kamerplant

-B.M. Bokkers

Time flies, vooral als je er niets 
meer van weet

-B.A. Hoff
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Door Renske Riemersma

Om de koeienboeren onder ons in 
te laten zien, dat er meer te zien 
is dan die prachtige uiers en dat 
FAN-TAS-TISCHE frame van Bertha 
38, was er 12 december 2019 een 
mini-symposium over al dat andere 
moois dat LH de diergeneeskunde-
studenten te bieden heeft. Vooraf 
kon er nog genoten worden van wat 
soep en brood, waarna Leon, Rian-
ne en Maarten vol enthousiasme 
kwamen vertellen over hun tak van 
sport binnen de diergeneeskunde. 

Het begon met een filmpje van 
Leon over het werk op een varkens-
bedrijf. Hierbij mocht je soms wel 
een gehoorapparaat gebruiken, 
maar gelukkig was Leon er om hier 
en daar de boel wat toe te lich-
ten. Vervolgens was Rianne aan 
de beurt om ons te boeien over 
het vak van de schapen, geiten en 
alpaca’s. Ze heeft iedereen kunnen 
verbazen met het feit dat alpaca’s 
soms wel voor duizenden duiten 
in een zakje verkocht worden. Na 
de pauze was Maarten aan de 
beurt om voor het laatste uur onze 
aandacht vast te houden over alle 
kippen in ons land. Dat is hem zeker 
goed gelukt!

Vooral de eerstejaars waren in gro-
te getalen aanwezig. Echter was er 
ook een ongenodigde gast aanwe-

zig. Karel de Muis wilde graag ook 
meer leren over de landbouwhuis-
dieren. Van pluimvee hield hij blijk-
baar niet, want nog voor de pauze 
was hij vertrokken, op zoek naar 
zijn vele muizenvriendjes die in het 
Andro hun perfecte onderdak ge-
vonden hebben. Vervolgens konden 
we onze aandacht weer vestigen op 
de grotere dieren in ons land. Ach-
teraf was er voor de liefhebber nog 
de mogelijkheid voor een biertje en 
een praatje. 

Mini Symposium
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Alles voor The Gram
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Internationaal
Door Nanet Rijlaarsdam

Afgelopen augustus was het dan zo 
ver. Op naar Nieuw Zeeland voor 
bijna  4 maanden! De eerste 11 
weken werkte ik op een boerderij 
met 1350 melkkoeien, 1000 ooien 
en nog wat vleesvee. De melkkoei-
en waren verdeeld in drie groepen, 
twee groepen van 500 koeien en 
een groep van 350 koeien waarbij 
elke groep een eigen melkstal (2x 
45 zij aan zij) had. 
Amper bijgekomen van de reis 
werd ik de volgende ochtend in een 
regenpak gehesen (waar ik de rest 
van de 11 weken in zou lopen) en 
kreeg ik een eigen truckje. Op naar 
de kalfkoeien! 

Het kalfseizoen was immers in volle 
gang. Iedere ochtend moesten we 
dus alle kalfjes uit de weilanden 
halen en de kalfkoeien en moei-
lijk kalvende koeien moesten uit 
gesorteerd worden. Op een aantal 
stuitliggingen en een torsi uteri na 
verliepen alle kalvingen vanzelf. Er 

waren echter wel veel koeien die 
last hadden van melkziekte. Zeker 
op regenachtige dagen! De inf-
uuszakken gingen dus als lopende 
broodjes over de toonbank. Daar-
naast was het magnesium gehalte 
in het bloed te laag. Vandaar dat er 
extra magnesium in de paddocks 
werd gestrooid en door het drink-
water werd gemengd. Bovendien 
drenchden we de koeien om bloa-
ted cows (opgezwollen koeien) te 
voorkomen. 

Ook tijdens het inseminatiesei-
zoen was ik nog aan het werk op 
de boerderij. Het doel is om alle 
koeien in een periode van 3 weken 
geïnsemineerd te krijgen. De toch-
tigheid wordt herkend mbv tailpain-
ting. Natuurlijk letten we ook nog 
op andere tochtigheidskenmerken 
zoals het zien van staande tocht, 
andere koeien besnuffelen, rodere 
vulva en een hogere temperatuur 
van de rug. 
Met de schapen heb ik ook nog 
moeten werken. Alle lammetjes 
moesten namelijk gedocked wor-
den. Dit houdt in dat er een stukje 
van het oor afgehaald wordt, ze 
worden gevaccineerd tegen scabiës 
en clostridium en de staart wordt er 
vanaf gehaald. 
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Tussen het werk door had ik ook 
vrije dagen. Een aantal van deze 
vrije dagen heb ik gebruikt om 
met de dierenarts mee te lopen. 
Het meest bijzondere wat ik tegen 
ben gekomen is een operatie van 
een kalf met een hernia umbilica-
lis. Het kalf werd naar de praktijk 
gebracht en onder algehele anes-
thesie gebracht. 3 dierenartsen en 
2 assistenten hielgebracht. 3 die-
renartsen en 2 assistenten hielpen 
tijdens de operatie! 

Na 2,5 maanden gewerkt te heb-
ben was het tijd om afscheid te 
nemen van de boerderij en nog 
5 weken te reizen door het land! 
Halverwege mijn reis was ik in de 
buurt van Femke en Tom en heb 
ook met hun nog 2 daagjes mee-
gelopen. 

Aangezien het werk op de boerde-
rijen seizoensgebonden is, is het 
werk van dierenartsen in Nieuw 
Zeeland dus ook heel erg seizoens-
gebonden. We hebben spiralen uit 
de koeien moeten halen en ze ge-
spoten met PG, 2 herten moesten 
gevelved worden (gewei eraf ha-
len) en een aantal kreupele koeien 
moesten behandeld worden. 
Een hele ervaring rijker was het 
afgelopen december helaas weer 
tijd om naar Nederland te gaan. 
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 Afgestudeerd...
Door Janna van Velzen

Tijd voor het echte werk! Na 7 
leuke jaren in Utrecht, ging ik 
afgelopen zomer aan de slag bij 
Dierenartsencentrum “De Stelling-
werven” in Oosterwolde (Zuidoost 
Friesland). Mijn eigen auto was er 
nog niet, dus een mooi excuus om 
nog even met collega’s mee op pad 
te gaan en de eerste boeren te ont-
moeten. Toch was het op dag drie 
al tijd voor de eerste eigen visite, 
ietwat zenuwachtig in de enorme 
auto van een collega op pad om 
twee kalfjes te tappen, uiteraard 
gevolgd door een “oh ja, ik heb ook 
nog een ziek kalf, kan je daar ook 
nog even naar kijken?”. Gelukkig 
een geslaagde visite en ik ben dan 
ook vlot veel zelf op pad gegaan. Je 
wordt wel wat in het diepe gegooid, 
maar ik vond dat een hele fijne 
manier van werken, je kan altijd wel 
iemand bellen.

Toch blijven er ook wat ingewikkel-
dere problemen, zoals een schaap 
wat ik aan het behandelen was bij 
hobby houders. Ze had een ont-
stoken talgklier in de tussenklauw-
spleet, waar ze goed kreupel van 
liep en die steeds weer terug bleef 
komen. De literatuur maar eens in 
en een artikel gevonden uit Azië, 
waar ze zo’n klier operatief verwij-
deren. Na overleg met collega’s en 
de eigenaren toch maar besloten 
het eens te proberen, en het lukte! 
Het schaap loopt nu weer hartstik-
ke goed, heel leuk om te zien!
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 En dan?

Natuurlijk zijn er ook de momen-
ten waarop het enorm tobben is, 
zoals je kalf in een speldenkussen 
te hebben veranderd en nog geen 
infuus aan kunnen sluiten, je potje 
IBR entstof (natuurlijk de grote) 
nog bijna vol op de grond laten val-
len, en met klap op de vuurpijl het 
moment waarop je voor het eerst 
in je eentje een lebmaag hebt 
gescooped en op het moment dat 
je de koe overeind jaagt (wij doen 
ze deels liggend) je touwtjes weer 
naar binnen zien verdwijnen, die 
daarna natuurlijk nooooit meer te 
vinden zijn. 

Gelukkig komt ook dit allemaal 
weer goed en weegt het zeker niet 
op tegen alle leuke momenten, de 
hele zieke coli koe die alweer op 
40 liter zit, een levend kalf verlos-
sen na een moeilijke slag of een 
appje van een boer met een foto 
van een vlot drinkend kalf, wat 
die ochtend nog voor pampus lag. 
En als je het even niet meer ziet 
zitten, werkt een etentje met een 
aantal collega jonge dierenartsen 
enorm relativerend, haha! Al met 
al dus heel erg naar mijn zin, in 
een leuke praktijk, met hele relax-
te en gezellige boeren. We hebben 
echt een heel leuk vak!
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Accountancy en advies 

Wij zijn de financiële experts voor de medische beroepen. Van dierenarts tot arts, 

specialist, tandarts, orthodontist, fysiotherapeut en apotheker. Onze organisatie werkt 

landelijk vanuit 4 vestigingen. Wij bieden meer dan de traditionele dienstverlening. 

Persoonlijke aandacht en financieel advies op maat maakt deel uit van onze filosofie. 

Natuurlijk gaat het daarbij om accountancy en fiscaal advies maar ook andere zaken die 

van belang zijn voor uw praktijkvoering en uw persoonlijke situatie. 

 

Uw partner 

U kunt op ons rekenen als sparringpartner of adviseur voor al uw financiële zaken, maar 

ook in bijzondere situaties.  Dankzij onze kennis en ervaring staan we u ook bij in de 

minder alledaagse momenten van uw carrière. Zoals bij overnames, 

terugtreden/pensionering en zelfs conflicten.  

 

Contact 

Indien u vragen heeft of geïnteresseerd bent in onze dienstverlening dan kunt u contact met 
ons opnemen. Ons telefoonnummer is 088 – 10 20 800.  www.dezorgaccountants.nl 
   
    

De ZorgAccountants, daar wordt u beter van! 
 
 
Vestiging Arnhem  Vestiging Bilthoven Vestiging Groningen 
Velperweg 79  Soestdijkseweg Zuid 179 Hereplein 6 
6824 HH Arnhem      3721 AB Bilthoven  9711 GA  Groningen 
 
 

 



27

Kernpraktijken avond
Door Jorick Tromp

De tweede editie van de Kernprak-
tijken masteravond vond plaats af-
gelopen november. Een avond ge-
organiseerd voor alle co-schappers 
die binnen een half jaar afstuderen 
als rundveedierenarts in Grand 
Cafe Lebowski. Daar hadden ze mij 
al… Niet perse met het feit dat het 
einde van het studerend leventje 
voor mij bijna nabij is, maar met 
het feit dat er iets georganiseerd 
werd door een groep dierenart-
spraktijken in Lebowski. Dit moest 
dus wel een goede avond worden!

Onder het genot van een heerlij-
ke goudkleurig gerstenatje, werd 
ons bijgebracht wat nou eigenlijk 
kernpraktijken inhield. Een samen-
werkingsverband van 15 verschil-
lende rundveedierenartspraktijken 
verspreid over het land, die geza-
menlijk een betere diergezondheid 
en een optimale bedrijfsvoering 
willen creëren. De praatjes werden 
gehouden door Frank, Marieke en 
Robbert. Naast het formele ge-
deelte over kernpraktijken waren 
Marieke en Robbert er om allerlei 
vragen te beantwoorden over hun 
ervaring en de ‘struggles’ van een 
jonge dierenarts. Door Frank werd 
vervolgens nog een interessante 
lezing gegeven over kruiden ge-
bruik in het graslandbeheer. 

Tijdens de verschillende presen-
taties werden we blij gemaakt 
(zoals een echte veefokker) met 
allerlei heerlijke tapashapjes. De 
avond werd afgesloten met een 
informele netwerkborrel waar we 
alle aanwezige dierenartsen van 
Kernpraktijken nog eens aan de 
tand konden voelen en zij bij ons 
konden peilen of we al een baan 
hadden. Al met al was het een 
zeer geslaagde avond en zeker een 
aanrader! 
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Willem Frieling van praktijk De 
Overlaet en Anton Verleun van de 
ULP kwamen een lezing geven over 
de transitieperiode bij melkvee. 
De transitieperiode is eigenlijk de 
periode rond het kalveren, dus 
wanneer de koe van de droogstand 
naar lactatie gaat. Het is cruciaal 
dat een koe hierin goed opstart, om 
problemen zoals melkziekte, ketose 
en mastitis te voorkomen. Willem 
en Anton hebben dit aan de hand 
van enkele casussen iets verder 
voor ons uitgediept.

Casus 1 betrof een klassieke casus. 
De koe had veel biest gegeven en 
anderhalve dag later wilde ze niet 
meer opstaan, had koude oren. 
Echter benadrukte Willem dat je 
voordat je met je calciuminfuus 
aan de slag gaat, je beter eerst een 
bloedje kan nemen. Het kost geen 
drol en je weet nooit waar het later 
goed voor is. Wellicht staat de koe 
niet op nadat je haar calcium hebt 
gegeven en dan kan je in ieder 
geval nog checken of ze wel melk-
ziekte had. 
Wat verder erg belangrijk is, is dat 
je checkt op mastitis en dat je goe-
de nazorg geeft. Wanneer de koe 
staat nadat je haar een infuus hebt 
gegeven, moet je gelijk zorgen dat 
ze voldoende drinkt en dat ze gaat 
vreten. Ze moet immers zelf gaan 

zorgen dat ze voldoende calcium 
binnen krijgt, en dat kan ze alleen 
door voldoende goed kwalitatief 
voer te vreten.

Ook is het belangrijk dat je bij het 
geven van een bolus nadenkt over 
het soort calcium dat je aan de koe 
wilt geven. Waar je vooral op moet 
letten, is dat je een component 
hebt dat snel door de koe wordt 
opgenomen en een component dat 
langzaam wordt opgenomen. Het 
voordeel hiervan is dat de koe snel 
effect voelt van de bolus maar de 
er ook een tijdje op kan teren. Een 
combinatie van calciumchloride en 
calciumsulfaat wordt hiervoor vaak 
gebruikt.

Verder is ketose ook een ziekte 
die vaak zijn oorsprong heeft in de 
transitieperiode. Ketose is op te 
splitsen in een type 1, die binnen 
7 weken post partum plaats vind 
en een type 2, die al voor afkal-
ven begint. In de mpr kunnen we 
ketose al tegenkomen. We zien dan 
een relatief laag eiwit en een hoog 
vetgehalte. Dit komt omdat de koe 
eiwitten aan het verbranden is voor 
energie en omdat er veel vetten in 
het bloed zitten door de negatieve 
energiebalans. Het kan soms lastig 
zijn om te achterhalen waar ketose 
precies door veroorzaakt wordt. Als 

Lezing transitieperiode
Door Rik van Dijk
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een bedrijf vaak ketose verschijn-
selen heeft is het belangrijk om 
eens kritisch naar het rantsoen te 
kijken. Om te zorgen dat een koe 
na het kalveren voldoende energie 
uit haar voer opneemt, moet het 
energiegehalte in het droge rant-
soen niet te hoog zijn. Hierdoor 
‘leert’ de droge koe om zo moge-
lijk energie uit haar voer te halen, 
waardoor ze ook veel energie kan 
opnemen na het kalveren, als ze 
veel energie nodig heeft.

Al met al vond ik dit een zeer ge-
slaagde lezing!
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Rectaal exploreren
Door Sanne Dijkstra

vlot gelukt. Stap twee: de baarmoe-
der voelen en stap 3: de eierstok-
ken vinden en beoordelen. Omdat 
ik een scanner had kon ik daarna 
ook proberen de baarmoeder en 
eierstokken in beeld te brengen, 
de baarmoeder ging vrij eenvoudig 
maar de eierstokken zijn echt een 
hele uitdaging. Bij de derde koe die 
ik voelde had ik het vermoeden dat 
er zich een cyste bevond op de eier-
stok, Maarten voelde ook in de koe 
en was het met me eens. “Probeer 
hem maar op scherm te krijgen!” 
zei hij, maar iedere keer als ik de 
eierstok in mijn hand had paste de 
scanner er niet meer bij en kreeg 
ik het maar niet goed in beeld. Na 
heel wat proberen is het toch ge-
lukt, ook mocht ik de cyste daarna 
leeg laten lopen zodat de koe weer 
in een normale cyclus zou komen. 

Ook andere studenten die nog 
niet eerder in een koe hadden 
gevoeld hebben veel geleerd. Met 
de instructies van Maarten heeft 
iedereen alle structuren kunnen 
vinden. Na een enorm gezellige en 
leerzame ochtend gingen we met 
een pijnlijke maar warme arm en 
een maag vol taart en koffie weer 
terug naar de faculteit. 

Dinsdag 29 oktober was de tweede 
ochtend rectaal exploreren. We 
zouden ‘s ochtends om 9:00 uur 
vertrekken om mooi op tijd bij het 
bedrijf van familie van Rooijen in 
Cothen aan te komen, helaas werd 
dit plan iets gewijzigd doordat er 
enorm veel file was deze ochtend. 
Toen we aankwamen werden we 
begroet door dierenarts Maarten 
Pieterse. Eenmaal omgekleed werd 
gevraagd of enkelen van ons al 
eerder in een koe hadden gevoeld, 
samen met nog iemand had ik dat 
al wel vaker gedaan. Wij mochten 
hierdoor met een scanner gaan 
werken, dit was de allernieuwste 
scanner die nu op de markt is. 
Heel gaaf om met zo’n apparaat te 
mogen werken, ook wel spannend 
omdat deze apparaten nogal duur 
zijn. Steven de Nie hielp mij om de 
scanner aan te zetten en goed in te 
stellen, met een korte uitleg kon ik 
daarna dus ook echt aan de slag! 

Eerst zonder scanner voelen was al 
een hele kunst, het vinden van de 
juiste structuren was bij de eerste 
koe echt een puzzel. Wel was het 
door de kennis van anatomie door 
het vak voorplanting beter te doen 
dan eerst. Stap een: de cervix vin-
den en deze naar je toe halen zodat 
je bij de baarmoeder kunt, na een 
aantal keer proberen was me dit vrij 
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Hee Koen! Hoe ben jij hier zo op de 
Tolakker beland?
Ik kom uit Leerbroek, een klein 
dorpje bij Leerdam. Hier ben ik op-
gegroeid op een melkveebedrijf. Na 
mijn opleiding heb ik ervoor geko-
zen om aan het werk te gaan, toen 
zag ik een leuke vakantiebaan bij de 
kliniek als dierverzorger, dit heb ik 
gedaan. Hierna kwam de mogelijk-
heid om te blijven bij de Universi-
teit maar dan wel op de Tolakker als 
dierverzorger bij de schapen. Af en 
toe help ik ook bij de koeien. Tot nu 
toe bevalt dit prima.Thuis hebben 
we ook een paar Texelaars.

Waar bestaan je werkzaamheden 
uit?
Ik werk voornamelijk bij de scha-
pen. Hier was de vacature voor. Ik 
geef ze voer, houd ze in de gaten, 
en de aflammerperiode komt 
eraan. Naast dat de studenten 
‘s nachts de aflammering doen, 
komen ze natuurlijk ook af en toe 
overdag langs, dan help ik met het 
onderwijs. Het is een leuke toevoe-
ging, zo leer ik mensen nieuwe din-

gen, maar ze stellen zelf ook soms 
pittige vragen, waardoor ik zelf ook 
nieuwe dingen leer. Je ziet mij af 
en toe ook op de fiets een rondje 
over de uithof fietsen, dan ga ik alle 
schapen tellen. 

Enne, in de kliniek hè, hoeveel 
mensen heb je daar achter een koe 
aan zien rennen?
Zoveel dat ik ze niet kan tellen, 
soms liep de koe zelfs al buiten 
als ik eraan kwam om te helpen 
vangen. Studenten laten het touw 
namelijk los als de koe gaat rennen. 

Welk dier of verhaal op de kliniek 
is je bijgebleven? 
In de kliniek moesten we koeien 
klaarzetten voor onderwijs. Koe 34. 
Als ze de gang rook begon ze al te 
rennen. Op een dag begon ze ook 
weer te rennen en rende ze recht-
door tegen het raam aan. De koe is 
uitgegleden, maar ik heb het touw 
vastgehouden!

Anamnese met...

Naam   Koen Slagboom
Hobby’s  Squash
Grote droom  Ooit een eigen bedrijf beginnen
Lievelingsdier  Koe
Lievelingseten Broodje kroket. Met mosterd!
Muziek  Oude Pekelaar (lekker Hollandse hits)
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Wat wil je de studenten die op de 
Tolakker langskomen nog meege-
ven?
Wees vriendelijk, zeg vrolijk ge-
dag. Wees eerlijk naar de boer 
toe. Wees positief, een veehouder 
werkt knetterhard 24/7, dus niet 
direct afkraken. Ook later in de 
toekomst, als je een bedrijf be-
zoekt, wees ervan bewust dat die 
boer er alles aan doet om zijn die-
ren zo goed mogelijk te verzorgen.

Koen Slagboom

En hoe zie je je eigen toekomst 
voor je?
Ik ga me eerst verdiepen in de 
schapen bij de Tolakker, misschien 
word ik wel een ware schapen-
kenner. Maar misschien dat ik in 
de toekomst wel iets voor mezelf 
begin. Het liefst met koeien, maar 
dat is op dit moment erg lastig in 
Nederland. 
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Door Geertje Heijkers

Varkensdierenarts vertelt

deze zeugen te hebben geïnduceerd 
werden er nestjes geboren met 
enkel gemummificeerde biggen van 
verschillende leeftijden.

Leon nam ons in beide casussen 
mee in de stappen die hij heeft 
ondernomen om achter het onder-
liggende oorzaak te komen en welk 
plan hij samen met de boer heeft 
gemaakt en ingezet om de proble-
men op te lossen en te voorkomen.
Na deze twee casussen heeft Leon 
nog kort iets verteld over een 
nieuw snufje dat hij onlangs heeft 
aangeschaft, namelijk een warm-
tecamera. Hiermee zou je aan de 
hand van de huidtemperatuur van 
een varken kunnen zien of deze 
koorts heeft. Leon was hier erg over 
te spreken, zolang het lukt om een 
enkel varken te scannen (bijvoor-
beeld bij de vleesvarkens). Zodra er 
meer op een hoopje liggen/staan 
(bijvoorbeeld in de biggenbatterij) 
werkt het systeem niet meer zo 
goed. Wel vond hij het erg handig 
dat hij een boer zo zwart op wit kon 
laten zien wanneer de temperatuur 
in de stal of in het biggennest niet 
optimaal was. Hij merkt dat de boer 
er eerder iets aan verandert als hij 
het met eigen ogen kan zien. 
Het was een drukbezochte, leuke 
en leerzame avond.

Woensdagavond 6 november kwam 
Leon Reijmer ons iets vertellen 
over zijn ervaringen als beginnend 
dierenarts in de varkenssector. 
Leon is sinds 1,5 jaar in dienst bij 
de Oosthof en vertelde ons dat hij 
het hier erg naar zijn zin heeft. Hij 
werkt met een leuk team en heeft 
goed contact met de boeren die hij 
begeleidt. In zijn eerste maanden 
als dierenarts probeerde hij run-
deren en varkens te combineren, 
maar hij kwam er al snel achter dat 
dit voor hem niet de beste combi-
natie was en is alleen in de varkens 
verder gegaan.

Na wat over zijn ervaringen te 
hebben verteld heeft Leon ons 
meegenomen in een tweetal 
casussen die hij tegen is gekomen 
in zijn eerste jaren als dierenarts, 
met hierin als rode draad PRRSv. De 
eerste casus ging over een varkens-
boer die aan Leon aangaf dat hij 
hoestende biggen had. Eenmaal op 
het bedrijf bleek ook dat er meer 
vroeggeboortes en minder leven-
de geboortes waren. Bij de twee-
de casus vertelde Leon over een 
bedrijf waarop de zeugen bij het 
benaderen van de datum waarop ze 
uitgerekend waren, niet opuierden, 
geen klingontwikkeling hadden en 
op geen enkele manier lieten zien 
dat de zouden gaan werpen. Na 
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Koekery class
Door Fleur Siebes

Deze keer op het menu: lamsstoof-
potje. Het recept à la Veefokker 
Annelien Hoff, zoals jullie hem op 
de commissieborrel hebben kun-
nen proeven!

Benodigdheden
750 gram lamspoulet 
100 g spekjes
Zout en peper
Provençaalse kruiden
4 el olijfolie
2 uien
6 tenen knoflook
1 el tomatenpuree
1 blik tomatenblokjes
1 dl rode wijn
1 courgette
1 aubergine

Tip 1 Lamsvlees kan vervangen 
worden door rundvlees

Tip 2 Voor mensen die dit niet zelf 
willen doen: laat Annelien koken

Tip 3 In het kader van duurzaam-
heid: koop Nederlands vlees bij 
een slager of boer in de buurt

Snijd de groenten in blokjes. Snijd 
de knoflook fijn. Snijd de uien in 
ringen. Bak de spekjes. Haal de 
spekjes uit de pan en laat uitlekken 
in keukenpapier. Bak de lamspou-
let in dezelfde pan in het vet van 
de spekjes even aan met de ui en 
knoflook erbij. Als het mooi licht-
bruin is mogen de tomatenpuree, 
rode wijn en tomatenblokjes erbij. 
Als het vlees niet helemaal in de 
smurrie bedekt is, doe er dan een 
bouillonblokje en water bij. Laat 
de pan op een laag vuur 2 à 3 uur 
stoven. Ondertussen kun je begin-
nen aan de rest van de fles wijn. 
Gooi het laatste halfuurtje de au-
bergine en courgette bij in de pan 
en breng het op smaak met zout, 
peper en provençaalse kruiden. 
Serveer dit met de overgebleven 
wijn of een groene knuppel en wat 
aardappeltjes. 

Eet smakelijk!
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Cursus Koesignalen

12 November jl. zijn 10 fanatieke 
veefokkers vertrokken naar Brand-
wijk, naar het bedrijf van David 
Schakel. Daar aangekomen sloten 
een aantal studenten uit Wagenin-
gen aan. Gezamenlijke doel, koeien 
kijken in een ander sausje: een 
cursus Koesignalen.

Koeien geven continue signalen. De 
taak van de dierenarts en/of melk-
veehouder is om deze signalen op 
te pikken. Het dagprogramma be-
stond uit een theoretische ochtend, 
een praktisch middagdeel en een 
gezamenlijke afsluiting met advies 
voor de veehouder.

Dierenarts Bert Niejenhuis (geen 
spelfout) heeft ons op interactie-
ve wijze meegenomen in de zes 
vrijheden van een koe: water, licht, 
lucht, rust, ruimte en voer. Het 
principe koesignalen leidt prak-
tisch tot vooral goed kijken naar je 
koeien! Zo worden ligboxenmaten 
en loopgangbreedtes niet gemeten 
in centimeters, maar in koelengtes 
en –breedtes. Ook heeft Bert ons 
enthousiast gemaakt over de ‘cud-
dlebox’ aka speciekuip, waar je voer 
in mikt, het kalf erop legt met het 
idee moeders z.s.m. aan het vre-
ten te krijgen. Tijdens de koffie en 
de lunch werd er al flink de stal in 
getuurd, maar na de boterhammen 
mochten we dan eindelijk onze vers 
opgedane kennis inzetten in de stal.

Door Evelien Rondeel
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De stal van David Schakel staat 
sinds 2010 en heeft plaats voor 
145 koeien. David is de vierde 
generatie die het bedrijf sinds 
2017 voortzet. Hij is liefhebber van 
fokkerij en zijn Brando koeien zijn 
geregeld bovenin de uitslagen te 
vinden. De productie is met een 
rollend jaargemiddelde van 10.600 
kg erg netjes. Het was dan ook 
de vraag of wij nog verbeteringen 
konden aandragen op dit bedrijf. 
Deze enthousiaste veehouder was 
echter niet bang voor wat kritiek 
en we zijn direct aan de slag ge-
gaan om verbeterpunten te ‘signa-
leren’.

Na de stalronde, tijdens de nabe-
spreking bleek ook dat we veel 
positieve punten konden benoe-
men. Gelukkig hebben we uitein-
delijk drie verbeterpunten kunnen 
aandragen (oa. ligboxafmeting en 
opruwen van de roosters) waar de 
zaterdagklussers meteen mee aan 
het werk zullen worden gezet :). 

Een zeer geslaagde dag! Wij 
danken de gastvrijheid van David 
Schakel en de begeleiding door 
Bert Niejenhuis. Na deze mooie 
dag staken we de diesel weer aan 
en kwamen wij een stukje 
deskundiger aan in Utrecht. 



38

Lezing Rotkreupel
Door Janny Kers

Op maandag 16 december was er 
voor de liefhebber van kleine her-
kauwers de kans om meer te leren 
over kreupelheid bij met name 
schapen. Tijdens een korte inleiding 
van Dr. Niels Dekker werd kreupel-
heid, met de nadruk op rotkreupel, 
geïntroduceerd met behulp van het 
klauwscoresysteem van de NSFO, 
de belangrijkste kenmerken van 
de bacterie Dichelobacter nodosus 
en een kort overzicht van de pre-
valentie en aanpak van rotkreupel 
in Nederland. Hierbij bleek dat 
D. nodosus, een vereiste voor 
het ontstaan van de problemen 
bij rotkreupel, lastig te kweken is 
waardoor aanvullend onderzoek 
ter bepaling van het serotype een 
uitdaging blijkt te zijn. Tot slot werd 
de veelbelovende samenwerking 
tussen Nederland en Australië op 
het gebied van rotkreupel onder-
zoek in Niels zijn presentatie toege-
licht. 

Vervolgens was het tijd voor Dr. 
Om Dhungyel; docent, (rotkreupel) 
onderzoeker aan de Sydney School 
of Veterinary Science en specialist 
op het gebied van kreupelheid bij 
kleine herkauwers. Meneer Dhun-
gyel begon zijn presentatie met een 
overzicht van de meest voorkomen-
de oorzaken van kreupelheid bij 
schapen waarna hij verder inging 
op rotkreupel. Hierbij lag de nadruk 
op risicofactoren, de pathologie 
van rotkreupel en de (on)zin van 
mogelijke therapieën.
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 Tot slot werd de mogelijkheid tot 
vaccineren als curatieve en pre-
ventieve therapie bij rotkreupel 
wat uitgebreider besproken. Het 
opvallende hierbij was de bevin-
ding dat met het multivalente 
vaccin Footvax teleurstellende 
resultaten behaald werden door 
de antigeen competitie die in het 
dier plaats vindt. Door deze com-
petitie zal er bij een monotherapie 
van deze vaccinatie geen/ onvol-
doende klinische verbetering van 
of bescherming tegen de typische 
rotkreupel symptomen worden 
opgewekt. Daarom heeft Dr. Om 
Dhungyel zich toegespitst op de 
ontwikkeling van specialistische D. 
nodosus vaccins op basis van tus-
senklauwspleetswabs en bijbeho-
rende serotype bepalingen. 

Uit zijn studies blijkt dat er bij zo-
wel de toepassing van een mono- 
als bivalent vaccin grote curatieve 
successen kunnen worden be-
haald. Ondanks deze ontwikkeling 
op het gebied van vaccinaties te-
gen rotkreupel waarbij we tevens 
grootschalig antibiotica gebruik 
kunnen verminderen, bleef de 
take-home-message van deze 
onderzoeker dat het hanteren van 
quarantaine en bio-security bij 
rotkreupel een sleutelrol spelen bij 
de preventie van deze hardnekkige 
aandoening.
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SAMENWERKEN 
AAN RESULTATEN 
DIE TELLEN
Samen met veehouders ga jij aan de slag met het optimaliseren van diergezondheid. 
Preventief als het kan, curatief als het moet. Zoetis staat je daarin bij. Met datatools 
voor betere beslissingen op basis van feiten, preventieve middelen zoals vaccins en 
antiparasitica om ziekte te voorkomen, diagnostische technologieën om gezondheids-
problemen vroegtijdig op te sporen en geneesmiddelen om dieren weer gezond te 
maken. Zo beschik jij over innovatieve oplossingen voor het verbeteren van diergezond-
heid. Vandaag en in de toekomst. En werken we samen aan resultaten die tellen.

VOOR DIEREN. VOOR GEZONDHEID. VOOR U.

Zoetis B.V. 
Postbus 81055
3009 GB Rotterdam
www.zoetis.nl 
info.nl@zoetis.com 
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